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Els mercats de la ciutat
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per poder sobreviure
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La situació actual dels mercats de
Badalona és dolenta. El presi-
dent de la Federació de Mercats
de Badalona i president del Mer-
cat de Llefià, Juan Carlos de
Miguel, assegura que “tots els
mercats de la ciutat necessiten
reformes urgents”. La presiden-
ta del Mercat de Torner, Olga
Viltró, defineix l’aspecte exterior
del seu mercat com “horrorós” i
ironitza dient que de vegades “no
sé si dins del mercat s’hi venen
rentadores de segona mà o, di-
rectament, drogues”. 

El problema és històric, el
mercat de Maignon havia de
passar cinc anys a la carpa tem-
poral i ja en porta dotze. El de La

Salut necessita arreglar les go-
teres, “i fa un temps va caure una
part del sostre a la zona de les
consignes”, recorda de Miguel,
que afegeix que les cristalleres
del mercat de Sant Roc comen-
cen a caure soles. Pel que fa al
nombre de parades tancades,
la cosa no millora: “A Llefià,
des del 2008, tenim mig mercat
tancat, i a la part oberta hi ha sis
parades més amb les persianes
abaixades”, diu de Miguel, i as-
segura que la dinàmica de para-
des tancades es repeteix a la
resta de mercats. 

Qüestionat per Línia Nordso-
bre la situació dels mercats, el pri-
mer tinent d’alcalde, Àlex Mon-
tornès, aporta una resposta cur-
ta i una de llarga. La curta és que
“tots els mercats de Badalona
estan molt malament”. La res-
posta llarga passa per un pla de

xoc que el consistori està acabant
d’enllestir, i que tindrà efectes a
partir del següent mandat. Mon-
tornès assegura que els de Llefià
i Torner són els dos mercats que
precisen més inversió, i de ma-
nera més urgent, i seran els pri-
mers a rebre les inversions: “El
pressupost recentment aprovat
compta amb una partida de dos
milions d’euros per invertir en la
millora dels mercats. És insufi-
cient, perquè calen cinc milions
per remodelar-ne un completa-
ment, però és l’inici del pla de
xoc”, diu Montornès.

Seria la primera inversió d’a-
quest calibre en 40 anys, asse-
gura el tinent d’alcalde. Els pre-
sidents dels mercats de Llefià i
Torner coincideixen en parlar de
deixadesa continuada per part de
tots els governs municipals: “La
poca estabilitat dels ajuntaments

ha provocat que no es facin les
reformes necessàries”, diu de
Miguel. Viltró, que és presiden-
ta del mercat de Torner des de fa
tres anys, remarca que en aquest
temps ja ha vist passar tres al-
caldes, amb els seus respectius
equips de govern. “Sempre hi ha
propostes i diners promesos,
però els canvis de govern ens
maten”, lamenta.

UN SUPERMERCAT AL COSTAT?
Podria resultar beneficiós per a
un mercat públic l’entrada d’un
supermercat privat? En alguns
casos sí i en d’altres no. “El sen-
tir general ha variat amb el pas
del temps, potser abans es veia
com la competència, però jo
crec que mercats i supermercats
hem de caminar de bracet i cada
cop  ho creu més gent”, assumeix
Juan Carlos de Miguel. 

Precisament la idea de reno-
vació del mercat que presideix de
Miguel, el de Llefià, passaria
per l’entrada d’un operador pri-
vat. “Hi ha moltes empreses in-
teressades. Els cinc milions d’eu-
ros de la remodelació els paga-
ria l’operador privat a canvi d’un
65% de la superfície del mercat
durant 40 anys”, explica Mon-
tornès. A banda, si entrés el pri-
vat a Llefià, el consistori podria
recuperar la inversió feta. 

La solució pel mercat de
Torner, tanmateix, no passa
per l’entrada del privat sinó per
la remodelació dels exteriors i la
renovació de les càmeres frigo-
rífiques. “Tenim molta compe-
tència de cadenes de super-
mercat al voltant, posar-ne un
altre a dins no atrauria més
clients, com sí que pot passar a
Llefià”, assegura Viltró.

Imatges de l’exterior i de l’interior del Mercat de Torner, popularment conegut com Plaça Nova. Fotos cedides

Mercats enurgències
» Els paradistes i l’Ajuntament de Badalona coincideixen que els mercats necessiten reformes urgents
» L’entrada d’operadors privats dins dels mercats públics en costejaria les obres de remodelació

Gerardo Santos
BADALONA
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Anava a dir que hi ha
un tio tontíssim dient

completes tonteries al
@maticatradio i veig que és el Sandro
Rossell. “S’ha de governar sense ideo-
logia”. “Volem que la ciutat estigui go-
vernada per gestors i no per polítics”.
“No pactarem amb l’extrema dreta ni
amb l’extrema esquerra”.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Tengo una idea... Va-
mos a hacer un servicio

de movilidad para la ciu-
dad que va a consistir en un montón
de estaciones de bicicletas que siem-
pre estarán vacías, excepto por una o
dos bicis que parecerá que puedes uti-
lizar, pero que, al llegar allí, estarán
averiadas.

@adriromeo

Després de tres guàr-
dies seguides [com a

metge resident de me-
dicina interna] sense dormir ni un mi-
nut durant vint-i-cinc hores a ple juliol,
crec que no només puc certificar que
estem col·lapsats, sinó que la salut
mental i física dels sanitaris no agu-
antarà tot l’estiu. És preocupant.

Ahir truca una mare
perquè el seu fill ha sus-

pès català amb un 1 i en-
cara duia la del curs anterior i, és clar,
repeteix curs. La segona frase de la con-
versa ja és «hábleme en español, que es
un tema importante». Entén aquesta
dona per què son fill suspèn català o
encara no?

@mvsalomo@claudiacodina7@QueraltBM

La lupa

Si ets creient, sigui de la religió que sigui, saps
que la teva religió considera que la vida en
aquest món és com un camí vers la felicitat
completa, la qual assolirem en l’altre món.

Ara bé, per si de cas o no ho ets, has de saber que
són molts els que intenten aconseguir la felicitat en
aquest món, ja que, com diu un bon amic, no cal re-
signar-se i esperar a veure què passa una vegada mort.
A Déu pregant, però els diners acumulant.

I és evident que, per a alguns, la felicitat s’acon-
segueix amuntegant diners sigui com sigui, sense im-
portar-los el com ni a què han de renunciar. Com deia
un familiar meu: hi ha una diferència entre els que ens
deixen. Els rics moren drets i els pobres, encorbats de
tant treballar. 

Ja ho va dir el conegut marxista Groucho, el quart
dels sis germans Marx: “Aquests són els meus prin-
cipis, però si no li agraden, en tinc uns altres”.

Per això, continuava dient-me el meu familiar, cal
lluitar per canviar aquesta societat egoista i insolidària. 

Així que, seguint la recomanació d’un bon amic pen-
sionista, busco informació no sobre com han aconse-
guit les seves fortunes els més poderosos d’aquest món,
sinó aquells que han ocupat un càrrec al Consell de Mi-
nistres d’Espanya o hi han estat pròxims.

La llista és enorme, així que només ens referirem
als casos més sonats.

El primer cas, i el més conegut, és el de l’expresi-
dent del govern Felipe González. L’any 2010 va ser
contractat com a conseller de Gas Natural amb un sou
de més de 126.000 euros i, cinc anys després, quan
va deixar el càrrec per les crítiques constants que re-
bia, va dir que ho deixava perquè s’avorria.

Ministres d’aquest camaleònic personatge van ser

Javier Solana –que va ser nomenat secretari gene-
ral de l’OTAN i, més tard, el primer alt representant
de la Unió Europea (UE) i secretari general del Con-
sell Europeu– i Miguel Boyer, ministre impulsor de
la privatització del sector públic, que va fitxar com
a conseller de la Red Eléctrica.

Un altre president, José María Aznar, va ser as-
sessor d’Endesa també amb un sou milionari.

Ministres d’aquest estrambòtic personatge, l’Az-
nar, van ser Rodrigo Rato, director gerent del Fons
Monetari Internacional i conseller per a Llatinoa-
mericà i Europa de Telefònica; Josep Piqué, conse-
ller delegat i vicepresident segon d’OHL; Eduardo Za-
plana, director de Telefónica; Isabel Tocino, presidenta
del Banco Pastor i vicepresidenta del Banc de San-
tander; Ana Palacio, consellera d’Enagás; Àngel Ace-
bes, president de la comissió de nomenaments d’I-
berdrola, i Fátima Báñez, consellera d’administració
de la farmacèutica Rovi. 

Els ministres col·locats d’un altre president, M. Ra-
joy, van ser Soraya Sáez de Santamaría, membre del
consell d’administració del bufet d’advocats barcelo-
ní Cuatrecasas; Pedro Morenés, president del consell
d’administració de l’empresa Amper Ingeni; Isabel Gar-
cia Tejerina, consellera de Neonergia i, finalment, Luis
de Guindos, flamant vicepresident del Banc Central Eu-
ropeu, amb un sou milionari.

Si ens fixem en persones que han ostentat una car-
tera ministerial amb el govern de José Luis Rodríguez
Zapatero i han acabat en els consells d’administració
de grans empreses energètiques, o altres, tenim l’ex-
ministra d’Habitatge Beatriz Corredor, amb un sou de
més de 500.000 euros anuals, que va ocupar la pre-
sidència de Red Eléctrica de España; l’exvicepresidenta

del govern Elena Salgado, que va anar a Endesa, i Cris-
tina Garmendia, consellera de Logista Hòldings.

Com deia un altre amic, és evident que no tots són
iguals i alguns ostenten el càrrec gràcies als seus mè-
rits, però no deixa de ser sospitós que, si has ocupat
càrrecs de responsabilitat en un govern, hi hagi qui
pensi que no és ètic acceptar ser membre d’un con-
sell d’administració d’una empresa amb la qual, com
a membre del govern, hi has tingut relació.

No hem d’oblidar l’escàndol que va provocar el mo-
ralista televisiu Miguel de Carmona, que no va tenir
cap problema a acceptar ser vicepresident d’Iberdrola
amb un sou anual de més de 500.000 euros. Tan-
mateix, el llistat de ministres i alts càrrecs que, des-
prés de deixar la seva responsabilitat institucional, han
entrat a formar part dels consells d’administració
d’empreses és escandalós.

Mentre tot això passa, a Espanya hi ha treballadors
en actiu que, amb el que guanyen, no arriben a final
de mes, i altres que no troben feina.

Centenars de milers de persones pensionistes i ju-
bilades que han de sobreviure amb pensions de mi-
sèria, llars on s’ha cronificat la indigència, infants que
no mengen el que necessiten o joves que han de mar-
xar del nostre país a buscar feina, dones en extrema
pobresa, persones dormint al carrer, etc.

Per això cal reivindicar un altre model de societat
on la justícia tingui com a objectiu evitar que l’afa-
ny de riquesa d’alguns enfosqueixi el sentit del que
és just i del que és injust i obscè. I allà on hi hagi un
ordre injust, cal pertorbar la tranquil·litat de l’ordre,
com ho fem els jubilats i pensionistes cada setma-
na, governi qui governi, a les places dels pobles i les
ciutats de l’estat espanyol.

per Pedro Jesús Fernández

Jo vull ser ministre
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A les xarxes

@324cat: Laura Borràs: “No tinc cap in-
tenció de fer un pas al costat, com em re-
clamen i exigeixen. Soc innocent. No he
comès cap delicte”.

@sergihuete: Salut anuncia la reactivació
de les baixes per covid de 5 dies i recomana
l’ús de mascaretes en espais interiors. El de-
partament descarta noves restriccions.

#BaixesPerCovid

@eliseuvilaclara: Molt bé que el TSJC ad-
meti que no pot aplicar la sentència del
25%, però bona part del problema del ca-
talà a les aules no depèn dels tribunals.

#El25%NoEsPotAplicar #NoPlegarà

Safata d’entrada

L’objectiu de Sense Places
Badalona sempre ha es-
tat la solució del pro-

blema de la falta de places d’e-
ducació pública de qualitat i
proximitat a Badalona, un pro-
blema estructural i  no resolt  a
la ciutat, que passa per la crea-
ció de noves línies i de nous cen-
tres públics. Atès que això no
s’ha aconseguit fins al moment,
continuarem treballant en
aquesta línia, juntament amb la
resta de la comunitat educativa.

El que sí que vam aconse-
guir va ser la solució de part del
problema de la falta de places
a secundària al maig, així com
el fet que totes les famílies que
van demanar només escola pú-
blica a la preinscripció de P3
tinguin plaça pública i de pro-
ximitat, amb el rebuig a no
ampliar la matrícula i les re-
clamacions realitzades al juny.

Tot i això, encara queden fa-
mílies d’infantil, primària i se-
cundària amb casuístiques di-
ferents que no han obtingut
una plaça d’educació pública i
de proximitat. Les casuístiques
i les respostes donades a les fa-
mílies són moltes i variades,
però el denominador comú és
culpabilitzar-les per cometre
errors en la preinscripció i que
això finalment acabi amb una
plaça a un centre concertat,
com si es tractés d’una mesura
de  càstig, sense contemplar
que la manca d’oferta pública
condiciona l’elecció de les fa-
mílies que, per por a haver de
marxar del barri, trien centres
concertats.

No és admissible que, per

Famílies sense plaça
per Sense Places Badalona

problemes administratius o
per fer una elecció de centres
motivada per la por a ser ex-
pulsats del barri, es penalit-
zi a aquestes famílies, ja que
el veritable problema és la fal-
ta de places públiques a la
majoria de zones de la ciutat.
No acceptem que no sigui
possible realitzar un canvi
de centre dins d’una etapa
educativa (P5 o tercer de pri-
mària) i que les famílies no
tinguin opcions de places pú-
bliques de proximitat. Tam-
poc pot ser que la solució si-
gui “esperem a finals de juliol
o al setembre per veure com
queda la cosa i què podem
fer”, ja que les famílies no han
de passar per aquesta angoi-
xa per la manca de previsió i
de solucions per part de les
institucions. A més, volem
transmetre el nostre malestar
pel que fa al canvi de regles
que s’han donat en mig del
procés de preinscripció i la
poca transparència amb què
s’han aplicat. La variació sob-
tada de places ordinàries
transformades en places de
necessitats educatives espe-
cials (NEE) ha donat peu a di-
ferents casuístiques, moltes
negatives per a les famílies.
Moltes d’elles han acabat a un
institut que no havien escollit,
altres, en demanar beca men-
jador, han estat classificades

com a NEE i les han canviat
d’institut on ja tenien plaça
ordinària garantida, els han
assignat instituts molt lluny
de casa i, de vegades, con-
certats. Igualment, la con-
versió de places NEE en pla-
ces ordinàries no ha estat
equitativa en els diferents
centres. La poca transparèn-
cia del procés genera encara
més estrès a les famílies, que
veuen com retrocedeixen en
les llistes d’espera, novament
a conseqüència del dèficit es-
tructural de places públiques
a Badalona. Tot això fa que,
malgrat que compartim l’ob-
jectiu d’augmentar les places
NEE per atendre adequada-
ment les famílies en situa-
cions de dificultat, no com-
partim la manera de fer-ho i
gestionar-ho, ja que final-
ment el que s’està aconsegu-
int és estigmatitzar encara
més el col·lectiu.

Per tot això, exigim a les
institucions fer tots els es-
forços possibles per solucio-
nar el problema de la falta de
places públiques a la ciutat i
per aconseguir que tota fa-
mília que desitgi escola pú-
blica tingui la possibilitat de
tenir una plaça al seu barri.

No volem que facin nego-
ci amb l’educació dels nostres
fills i filles perquè no són un
número, són el futur.

Els semàfors

El Port de Badalona ha estat 
un dels 23 ports esportius de
Catalunya guardonats amb la
Bandera Blava 2022. El guardó,
reconegut a escala internacional,

premia la gestió ambiental, 
la qualitat dels serveis, 

la seguretat i les instal·lacions. 
pàgina 10Port de Badalona

El Ministeri per a la Transició
Ecològica i el Repte Demogràfic
finançarà amb més de 3 milions

d’euros la segona fase del
projecte de renaturalització del
riu Besòs, les obres del qual van
començar el gener. Es vol millorar

la qualitat ambiental del riu. 
pàgina 16Govern d’Espanya

El consistori tianenc llogarà els
terrenys de l’antiga vinya d’en
Frutus per conrear-hi ceps i
recuperar la vinya al poble.
Això també farà que el futur
productor del vi hagi de cedir
300 ampolles a l’Ajuntament,
que tindrà una marca pròpia.  

pàgina 18Aj. de Tiana
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Mirada pròpia

N

El meu fill acabarà per completar aquest any pri-
mer d’ESO a l’IES Jaume Almera de Vilassar
de Dalt. Un curs que va començar bé, però que
després de les vacances de Nadal va anar pel

pedregar. Hem passat uns mesos de notificacions dià-
ries i d’informes setmanals de deures per fer, mala con-
ducta i un reguitzell d’expulsions de l’aula. Us podeu ima-
ginar que tot plegat ha estat degudament amanit amb
converses amb el seu tutor i amb el cap d’estudis. A casa
també hi ha hagut ambient: control de tasques, converses
alliçonadores, algun càstig…

El cas és que el nano ha fet una entrada triomfal a
l’adolescència, d’un dia per l’altre. I l’institut ha estat
el seu principal objectiu. Allà s’ha estat dedicant a in-
terferir en les classes i a respondre l’autoritat del pro-
fessorat. Segons n’he tret en clar, el seu mòbil ha es-
tat el més profund dels avorri-
ments, conjugat amb una ràbia
que ni ell sabia explicar-se. Una
total manca d’interès per les ma-
tèries i una prístina insatisfacció
sobre com es donen les classes.
Amb això no voldria donar a en-
tendre que el meu fill és innocent
o una víctima del sistema. Ell és
el responsable del seu comporta-
ment i l’ha de corregir. De fet, l’es-
tà corregint. Ara bé, també el
comprenc.

El comprenc perquè jo mateix
vaig ser un fracàs escolar de ma-
nual quan cursava el BUP. És
més, no vaig passar de segon
curs (que, això sí, vaig fer dues vegades amb idèntics
resultats: vuit Molt Deficient amb totes les lletres i nú-
meros). El meu mòbil per a notes tan galdoses fou de-
dicar-me amb una colla d’amics a fer la revolució. Lla-
vors estava convençut que estudiant reproduíem el sis-
tema. Vaig perdre tota corretja de transmissió amb l’au-
la. Jo i els meus col·legues ens saltàvem les classes un
dia sí i l’altre també (llavors es podia fer: no et tanca-
ven a dins del recinte escolar ni et fregien a informes).
Eren molt més interessants les nostres converses en
qualsevol racó de Vilassar o al voltant de la taula d’un
bar que estar-se assegut en un pupitre mentre et reci-
taven la lliçó. Què voleu que us digui, tinc present aque-
lla sensació d’avorriment mortal a l’hora lectiva. Tam-
bé que els meus suspensos inapel·lables em patines-

sin absolutament. Ni un bri de sentiment de culpa per
suspendre a cabassos, la veritat sigui dita.

Però jo i els meus companys de transgressió revo-
lucionària adolescent no ens perdíem cap classe d’en Va-
lerià Pujol, en Valeri. Ens donava literatura espanyola.
Tanmateix, jo no hi anava tant per la matèria com per
la referència que era per a nosaltres en Valerià. Era un
mestre, vaja, en el sentit que no es limitava a ensenyar
el que sabia, sinó que anava més enllà: compartia la seva
saviesa amb habilitat.

En Valerià era un personatge. Impartia la classe amb
un fil de veu enronquit, de conjunt amb la gran disca-
pacitat física que tenia a conseqüència d’haver patit una
poliomielitis quan era un nano. Però la seva discapaci-
tat mai va ser un fre per a la seva mobilitat entre nosal-
tres. Assegurava la seva presència a banda de les difi-

cultats. I si molt convenia, l’arreplegàvem i el traginà-
vem. En Valerià no traspuava la identitat d’una víctima.
Al contrari, tot ell era agència. El vèiem aparèixer per l’ins-
titut amb el seu Dos Cavalls adaptat. No ens generava
cap llàstima perquè no el veiem dèbil tot i l’extrema fra-
gilitat del seu cos. Emetia força. I el respectàvem.

El respectàvem perquè ens tractava com persones po-
tencialment lliures, cosa que significa que ell també ens
respectava a nosaltres. Als que érem estudiants díscols
no ens donava la brasa, cosa que és molt important si
ets díscol. S’ajustava al nostre nivell i parlàvem. Moltes
vegades de política. Recordo que en més d’una ocasió
s’adreçà a mi per preguntar-me què pensava jo sobre tal
cosa que havia passat. Que ens demanés el parer sobre
qüestions polítiques o d’altres per l’estil era tot un ho-

nor per a nosaltres. Però ell en sabia molt més, per això
ens l’escoltàvem. Entenguem-ho bé: en Valeri no era un
profe enrotllat, era un mestre amb la capacitat d’escol-
tar-se els seus alumnes i de comprendre els que, com jo,
no encaixàvem en els paràmetres de l’aula. I nosaltres
reconeixíem amb total naturalitat la seva autoritat.

Jo no vaig poder matricular-me per tercera vegada al
curs de segon a l’Institut Jaume Almera. Tenia disset anys
quan vaig plegar de la secundària i encara passarien uns
quants anys més en què estaria disposat a defensar que
tot el sistema educatiu havia de saltar pels aires. Però a
poc a poc vaig anar covant la idea que hauria de tornar a
estudiar si no volia continuar sent un peó del tèxtil sen-
se horitzó a la vista. I aquí és quan en Valerià tornà a ser
clau, des del record de l’experiència de la relació viscuda.
El seu mestratge fou un dels ancoratges més importants

del meu canvi de perspectiva. Si ell
bandejava les seves pròpies difi-
cultats sent agència, vivint, creant,
adquirint i proporcionant conei-
xement, sent home compromès
amb el seu temps i el seu entorn, per
què no seguir-ne l’exemple?

Per a tots els que hem estat es-
tudiants complicats, no sabeu fins
a quin punt és valuós trobar-se amb
un mestre que t’obri horitzons
malgrat que en aquell moment no
siguis plenament capaç de copsar-
los. Perquè s’escolen per alguna
banda del teu cervell. I quan aprens
a veure’ls, els fas servir per tenir pro-
pòsits. En Valerià mai va saber que

fou el meu mestre de referència quan jo era un xaval amb
un cacau mental considerable. No ho sabrà mai perquè
és mort des de fa trenta anys. Però ho fou i li hi agraeixo.

Per acabar, vull dir que enguany a Premià de Dalt,
el municipi d’en Valerià, l’Associació Can Vallerià or-
ganitza actes de reconeixement a la trajectòria del
mestre. Si cerqueu el seu nom, veureu que en Valerià Pu-
jol deixà una profunda empremta en la literatura cata-
lana: Premi Documenta el 1981, premi de La Crítica l’a-
ny següent i el de Carles Riba de poesia el 1983. Tam-
bé la deixà en la militància política d’esquerres. En temps
de dispersions conceptuals, desorientacions pràcti-
ques, cacaus normatius i ideologies petitones de consum
ràpid val la pena recuperar els mestres amb senderi. No
els oblidem, que ens fan falta.

Les millors
perles

Boris Johnson inicia un aplaudiment sense voler a la cimera
de l’OTAN a Madrid. Després de la foto de grup, va picar de

mans (com volent dir “feina feta”) i la resta de líders, sense
saber per què, van seguir-lo en un fort i absurd aplaudiment.

Un entranyable mico armat amb un ganivet crea el caos
a la ciutat brasilera de Piauí. Ensenyant la seva arma

ben afilada, va amenaçar diversos vianants fins que va
aconseguir el que volia: robar unes galetes. 

Detenen el conductor d’un autocar per esnifar mentre
conduïa. Se’n van adonar els passatgers, un grup

d’estudiants navarresos que tornaven d’una sortida de final de
curs a Salou. Positiu en amfetamina, metamfetamina i cànnabis.

Una dona guanya la loteria per tercera vegada en cinc
anys. En tots els casos han sigut premis de tres xifres.

D’aquesta afortunada ciutadana de l’estat de Maryland,
als Estats Units, sí que se’n pot dir que té una flor al cul.

LA FOTO

per Xavier Godàs

En Valerià Pujol i els alumnes fracassats

B. Puig de la Bellacasa/Moncloa
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@german_aranda: Diccionario de pala-
bras manoseadas y banalizadas (añade la
tuya): empoderamiento, resiliencia, zona
de confort, disruptivo, cuidados...

@Mordaghan: Truca algú a la porta. La
veu d’un jove diu: “Hola, soc el manyà”.
Manyà? Ha dit manyà? Un puto unicorn és
el que és, a Barcelona.

@PunsodaRicart: Darrere d’un home tre-
balladet sol haver-hi una ex que ha fet
molta feina. Costa força, però cal ser ama-
bles amb les ex.

Tribuna

Els equilibris sobre els quals se sostenen els sec-
tors culturals són molt fràgils. Tothom coneix
els artistes, però molta gent no sap que darre-
re de la seva feina hi ha qui escriu un guió o qui

compon una música; que algú ha dissenyat una posa-
da en escena i un vestuari; que tot plegat implica un equip
de persones que l’han produït; que alguna empresa ha
venut les entrades i que en algun lloc aquest artista i el
públic fan un acte de comunió que es diu espectacle. L’è-
xit o el fracàs de cadascun d’aquests esdeveniments que
configuren el món de la cultura els afecta a tots en al-
guna mesura. A l’artista en primer lloc, però en un ex-
ercici d’encadenament de cadascuna de les peces que els
configuren, al final a qui més afecta és a qui ha decidit
arriscar-hi recursos i prestigi, és a dir, el productor.

El productor assumeix el cost d’una activitat, posa a
la venda les entrades i efectivament assumeix el risc de
l’èxit o del fracàs, i cal dir que no sempre se li reconeix la
importància de la seva feina ni el mèrit que suposa la in-
certesa de cadascuna de les seves decisions. Tot plegat,
a més a més, en un context d’assumpció de tota mena de
responsabilitats: si cal suspendre el concert perquè plou,
si el seient que he comprat no té bona visibilitat, si el so
no estava ben equalitzat, si l’espectacle era massa curt o
si, per qualsevol raó certa o no, el públic (ara convertit in-
exorablement en client) considera que l’espectacle (tam-
bé ara inexorablement convertit en producte) no justifi-
cava el preu abonat. Sovint es tracta de petites respon-
sabilitats poc rellevants que, per la naturalesa de l’activitat
cultural i per la inevitable subjectivitat de cada persona,
es diversifiquen individualment i construeixen o destru-
eixen la credibilitat i el prestigi de cada productor.

Sense empresaris productors, la cultura s’esvairia,
potser reduïda a un petit grup de creadors solitaris sen-
se gaire contacte amb la gent o emmagatzemada en re-
positoris públics més atents, de vegades, al manteniment
d’un determinat tipus de cànon que no pas a una so-
cialització real de l’art i de la creació. Per això cal pro-
tegir la figura del productor i eliminar tot el que mal-
barata la seva feina a l’empara de les noves tecnologies
i del discurs fàcil de les economies col·laboratives.

En són un bon exemple aquelles plataformes que,
sense cap participació directa en el risc de l’espectacle,
aprofiten les virtuts de les tecnologies per induir la re-
venda, apujar el preu de les entrades i, no poques ve-
gades, falsificar-les venent dos cops un mateix seient.

D’entre totes, s’endú la medalla d’or Viagogo. La seva
agressiva estratègia ha aconseguit col·locar-la en un lloc
privilegiat dins de les pràctiques empresarials manca-
des d’ètica que compren entrades de tota mena d’es-
pectacles altament comercials per posar-les a la venda
a preus molt superiors als originals.

Ras i curt: en un despatx ubicat en un indret inde-
finit i legalment protegit per una legislació favorable, un
programa informàtic governat per robots i algoritmes
esgota les entrades d’un espectacle utilitzant falsos
clients per revendre-les immediatament. Per això, i pas-
sa més vegades de les que voldríem, un espectador pot
haver pagat el doble que el que s’asseu al seient del cos-
tat sense que els hagi quedat clar que han comprat en-
trades en plataformes diferents. Evidentment, les re-
clamacions van a parar al productor de l’espectacle; a
l’empresari programador que poca cosa podrà fer-hi da-
vant l’opacitat i l’habilitat legal del revenedor.

Viagogo és un exemple, entre altres, dels negocis que
aprofiten la constant transformació de les tecnologies per
situar-se a les fronteres de la llei, ateses les dificultats ju-
rídiques per regular el seu marc d’actuació. És una re-
lació tan complexa com la que tenen el dòping i els pro-
grames antidòping en el món de l’esport.

Segurament, hi ha dificultats legals per aturar
aquesta mena de pràctiques, però hi ha una pregunta
que sorprenentment no té resposta. Quina és la raó per
la qual un productor no pot decidir quines i només qui-
nes plataformes li venen les entrades, prohibint, per tant,
a Viagogo que les ofereixi? Quelcom tan senzill com a
mínim deixaria clar al client qui està dins de la legali-
tat i qui actua en el mercat negre. Si consideréssim que
la revenda induïda és una mena de dòping cultural, cal
constatar que encara estem lluny de fer net en una qües-
tió que amenaça directament la necessària confiança en-
tre el públic i el productor.

Flaixos

Si consideréssim 
que la revenda induïda 
és una mena de dòping

cultural, cal constatar que
encara estem lluny de fer

net en una qüestió que
amenaça directament 

la necessària confiança
entre el públic 
i el productor

“

“
per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Viagogo, la punyalada al sector musical
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Reconeixement de qualitat
per al Port de Badalona

BANDERA BLAVA4El Port de
Badalona és un dels 23 ports es-
portius de Catalunya guardo-
nat amb la Bandera Blava 2022. 

L’acte de lliurament de les
banderes atorgades als ports ca-
talans es va dur a terme el pas-
sat dilluns, a la sala Cristall de
l’Hotel Marina Badalona, amb la
presència de l’alcalde Rubén
Guijarro. El distintiu Bandera
Blava l'atorga un tribunal inter-

nacional de la FEE (Fundació
d'Educació Ambiental), amb la
col·laboració de l'Associació d'E-
ducació Ambiental i del Consu-
midor (Adeac), que gestiona la
campanya a l'Estat. 

FUTUR DEL BÉTULO
L’adscripció al Port de Badalona
seria una possible solució per al
futur del Club Nàutic Bétulo,
afectat per la Llei de Costes.

El Pacte Nacional per la
Llengua, al Museu de la ciutat
LLENGUA4El Museu de Bada-
lona va acollir dimarts la pre-
sentació del Pacte Nacional per
la Llengua. 

L’acte està emmarcat dins la
gira que des del mes de febrer
està portant el Pacte per molts
municipis de Catalunya, amb la
intenció de reflexionar sobre la
situació del català i pensar pro-
postes per tal de millorar-la. 

A la presentació hi van in-
tervenir l’alcalde de la ciutat,

Rubén Guijarro, la segona ti-
nenta d’alcaldia, Aïda Llauradó,
i el secretari de Política Lingü-
ística de la Generalitat de Cata-
lunya, Francesc Xavier Vila. 

El Pacte Nacional per la Llen-
gua ha de servir per incremen-
tar el nivell de coneixement de la
llengua catalana, facilitar al mà-
xim el seu ús en tots els sectors,
potenciar-ne l’ús social, i parar
especial atenció als àmbits en
què té menys presència.

INFRAESTRUCTURES4El Con-
sell d’Administració de Marina
Badalona va aprovar la setmana
passada dos tràmits que hauran
de fer possible que s’acabi la
construcció del canal del Gorg en
els terminis previstos actualment. 

D’una banda, es va donar
llum verda al conveni signat
amb Adif per aixecar un viaducte
per salvar les vies del tren. El
consistori assegura que  no s’in-
terromprà la circulació de com-
bois, ja que es desviaran les vies
mentre durin les obres. D’altra
banda, Marina Badalona va
acordar demanar un préstec de
3,5 milions d’euros per costejar
les despeses que li corresponen.

El projecte de la part baixa
del canal del Gorg té una inver-
sió pública de 12 milions d’euros,
dels quals 8,2 són a càrrec de
Marina Badalona i, la resta, 3,8
milions, a càrrec de l’Ajunta-
ment. Aquesta partida està in-
closa dins dels pressupostos mu-
nicipals aprovats recentment.

La signatura del conveni amb
Adif afecta la construcció de la

part baixa del canal, que aniria
des del carrer de la Indústria i
fins al Port. Les obres de la part
alta del canal, d’uns 250 metres
de llargada entre els carrers de
Progrés i Indústria, van comen-
çar a principis del mes de juny i
estaran enllestides durant la pri-
mavera de 2023, informa l’A-
juntament en un comunicat. 

El del canal del Gorg és un
d’aquells projectes que es per-
llonga en el temps i acumula
augments de pressupost regu-
larment. Quan l’exalcalde Al-
biol va posar-ne la primera pe-
dra, el febrer de 2014, es preve-
ia tenir-lo enllestit el 2017, amb
un cost de 4 milions. Ara, la data
se’n va fins a l’estiu de 2024.

Imatge virtual del que serà el Canal del Gorg. Foto: Aj. de Badalona

Nou pas endavant en el llarg
camí del Canal del Gorg

Política | Llauradó, candidata a l’alcaldia
Les assemblees de Badalona en Comú i Podem Badalona van escollir de nou dijous

passat la regidora d’Educació, Feminismes, LGTBIQ+, Ciutadania, Participació i
Agenda 2030, Aïda Llauradó, com a candidata a l’alcaldia a les eleccions de 2023.



11 | 

línianord.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 7 de juliol del 2022



| 12

línianord.cat 7 de juliol del 2022 El reportatge del mes

Navegar per la Ronda
Litoral de Barcelona,
recollir fruita i verdu-
ra d’un hort en ple

passeig de Gràcia o passejar per
un Eixample ple de gratacels
convertit en la versió catalana de
Manhattan. Podrien semblar es-
cenes extretes d’una pel·lícula
de ciència-ficció, però són idees
d’arquitectes de tot el món que
han especulat sobre el futur de
Barcelona, amb imaginació i “op-
timisme radical”. Ho han fet amb
motiu de l'exposició 99+ imagi-
naris, emmarcada en la progra-
mació del Festival Model, pro-
mogut per l'Ajuntament de Bar-
celona i el Col·legi d'Arquitectes
de Catalunya (COAC) i que el mes
passat va ajudar a “redefinir” el
present de la ciutat, imaginant “la
possibilitat d'un futur diferent,
més equitatiu i just”.

Imaginar. Pensar en la Bar-
celona del futur en clau urbanís-
tica. En la metròpoli que ens es-
pera. Això és el que també ha vol-
gut fer el Línia ajuntant en una
mateixa taula l’arquitecte en cap
de l’Ajuntament de Barcelona,
Xavier Matilla, la presidenta de la
demarcació de Barcelona del
COAC, Sandra Bestraten, i l’ar-
quitecte fundador de haz arqui-
tectura i professor de projectes
arquitectònics a la Universitat
Politècnica de Catalunya (UPC),
Manuel Sánchez-Villanueva Beu-
ter, a Espai Línia. Potser sense
tant “optimisme radical” i amb
unes quantes dosis més de pos-
sibilisme, però exactament amb
la mateixa voluntat: pensar en la
ciutat metropolitana que ve.

EL SANT GRIAL DE L’EQUILIBRI
Cap a on anem? Cap a on hem
d’anar? Si hi ha algun far de con-
sens en tot aquest debat, po-
dríem dir que és el de preservar
un equilibri dels usos urbans que
faci de Barcelona i la seva roda-
lia una metròpoli cada cop més
habitable. “Aquest preuat equili-
bri ha estat un dels valors de con-
tinuïtat històrica des que es van
restaurar els ajuntaments de-
mocràtics, però actualment hi
ha àmbits en els quals està cla-
rament en risc”, apunta Matilla
per començar. 

Com naturalitzar la ciutat?
Com generar autosuficiència?
Com projectar un nou model de
mobilitat? Com gestionar la den-
sitat de la metròpoli? Som en un
moment complex i alhora apas-
sionant. Barcelona, com la resta de
metròpolis capdavanteres del
món, es debat amb intensitat.
L’urbanisme està en estat d’ebu-
llició. I és en aquests moments
quan és més necessari que mai
pensar en gran i aixecar la mirada.

Com fa Bestraten, que de se-
guida que surt la paraula “natura-
lització” a la conversa s’afanya a
parlar de Montjuïc, la muntanya
oblidada. “El nostre Central Park”,
en paraules de la presidenta de la
demarcació de Barcelona del
COAC. “No l’acabem d’abraçar.
Falta aconseguir treure les barre-
res que no ens permeten, de for-

ma massiva, utilitzar la muntanya,
arribar-hi i convertir-la en un pas-
seig més amable. Hem d’abraçar
Montjuïc”, argumenta Bestraten
mentre Beuter també reivindica la
necessitat de potenciar els espais
verds i ho vincula amb el concep-
te de ciutat de proximitat.

ESCALA HUMANA
“L’urbanisme per si sol no ho pot
resoldre tot i tampoc se li pot
exigir, però sí que pot ser un gran
facilitador de canvis”, reflexiona

l’arquitecte fundador de haz ar-
quitectura i professor de projec-
tes arquitectònics a la UPC. “Pen-
sar que els espais han de ser se-
gurs, de lectura fàcil, comprensi-
bles, accessibles... és el que aca-
ba configurant una ciutat de vida
quotidiana”, afegeix Matilla.

“Una ciutat compacta, de pro-
ximitat, és més feminista que
una ciutat dispersa, amb espais
morts”, apunta Bestraten, intro-
duint un altre element clau de
l’urbanisme actual i de futur: la

mirada feminista. “No parlem
de mesures pal·liatives, sinó de
concepció integral i d’un model
que no només beneficia les dones,
sinó la vida quotidiana de tot-
hom”, matisa l’arquitecte en cap
de l’Ajuntament de Barcelona.

INFÀNCIA TRANSFORMADORA
De tothom també vol dir dels in-
fants. “Els nens i les nenes són el
termòmetre de la qualitat urba-
na d’una ciutat. Allà on hi poden
haver infants actuant de mane-

ra autònoma vol dir que hi ha
una bona qualitat urbana”, re-
sumeix Matilla. “Són agents de
transformació dels grans rep-
tes”, insisteix Bestraten. “Una
ciutat que és capaç d’incloure els
nens i les nenes és un lloc millor”,
comparteix Beuter.

Passar d’una ciutat nerviosa i
estressada a una de més calmada,
rebaixant la velocitat dels vehicles
i el soroll, fomentant més el valor
del silenci, sembla una recepta àm-
pliament compartida. La pandè-

Xavier Matilla (esquerra), Sandra Bestraten (centre) i Manuel Sánchez-Villanueva Beuter (dreta) a Espai Línia. Foto: Francisco J. Rodríguez

Una taula. Una gran pregunta. Tres professionals del gremi per respondre-la.
Ajuntem l’arquitecte en cap de l’Ajuntament de Barcelona, la presidenta de la
demarcació de Barcelona del Col·legi d’Arquitectes i un arquitecte independent
per parlar d’urbanisme i metròpoli. Per debatre cap a on anem. Per imaginar.

L’urbanisme que ve:
buscant l’equilibri
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n En un moment que les compara-
cions entre Barcelona i Madrid es fan
a tots els nivells, és difícil no fer-ho
també en clau urbanística. “Des d’a-
quest punt de vista, Barcelona és molt
millor que Madrid. Ho puc dir amb tot
l’orgull. La nostra és una ciutat molt
més caminable. La capital espanyola
és una ciutat pensada per al cotxe. Té
uns parcs impressionants, però cami-
na-la... És hostil!”, reflexiona Sandra
Bestraten, presidenta de la demarca-
ció de Barcelona del Col·legi d'Arqui-
tectes de Catalunya (COAC).

“Crec que, en aquests moments, a
Barcelona estem fent els deures pel

que fa als reptes contemporanis des
d’un punt de vista ambiental, social,
de justícia, d’igualtat, d’habitatge... En
definitiva, d’equilibri”, comparteix Xa-
vier Matilla, arquitecte en cap de l’A-
juntament barceloní, que afegeix que
“Madrid no ho està fent”. “El fet distin-
tiu és que a Barcelona tenim una
agenda urbana contemporània, ac-
tualitzada, ambiciosa i de futur, men-
tre que Madrid continua amb una
agenda diria que caducada respecte
de què vol dir el desenvolupament
urbà sense reproduir models de fa dè-
cades”, argumenta Matilla, que ho
il·lustra amb un exemple “simptomà-
tic”:  “A tots els fòrums urbans mun-

dials en els quals participem, Madrid
no hi és. No és en els debats de quins
són els reptes contemporanis que
compartim amb les principals ciutats
del món. I Barcelona no només hi és,
sinó que està liderant molts d’aquests
espais”, celebra l’arquitecte en cap de
l’Ajuntament de la capital catalana.

Manuel Sánchez-Villanueva Beu-
ter, arquitecte fundador de haz arqui-
tectura i professor de projectes arqui-
tectònics a la Universitat Politècnica
de Catalunya (UPC), comparteix la vi-
sió de Matilla i Bestraten, afegint que
“Barcelona ha fet de la necessitat vir-
tut”. “Per les circumstàncies geogràfi-

ques i polítiques, també en termes de
la desigual inversió estatal, la capital
catalana ha hagut d'enginyar-se-les
per fer una ciutat petita, compacta,
però alhora capdavantera. Avui, Bar-
celona lidera el debat de les ciutats”,
remarca Beuter. Un lideratge que s’e-
xerceix “amb un sobreesforç brutal,
perquè Barcelona no disposa dels re-
cursos de Madrid”, afegeix Matilla.

Però no es pot caure en el confor-
misme. Bestraten s’afanya a remarcar
que, a nivell de llicències, per exemple,
“cal buscar mecanismes més ràpids”.
“En això, a Madrid sí que sembla que
tot està anant més àgil. Hem d’agafar
la penyora i resoldre-ho”, conclou.

Madrid, pel retrovisor

mia ens va fer recuperar, durant
l’etapa més dura del confina-
ment, la percepció sensorial de la
ciutat. Vam tornar a experimen-
tar sentits que teníem oblidats.
“Sovint l’espurna que encén la vo-
luntat de canvi és una qüestió d’e-
mergència”, diu Beuter.

COBERTES I ASFALT
I probablement la qüestió d’e-
mergència més important que
afronta la metròpoli barcelonina,
com la resta de metròpolis del
món, són els efectes del canvi cli-
màtic. Hi ha tres paraules cone-
gudes –i temudes– per tothom:
“illa de calor”. Ho patim aquests
dies de juliol, però cada cop ho pa-
tirem durant més temps. L’aug-
ment de la temperatura sembla
imparable i les ciutats han de mi-
llorar per no generar tanta calor.

“Hem de fer una revolució a les
cobertes. Moltes podrien ser ver-
des. També hem de millorar les
ventilacions dels edificis”, afirma
Matilla. “Cal fer una rehabilitació
integral arquitectònica dels edifi-
cis, i per fer-ho podem aprofitar els
fons europeus Next Generation”,
remarca Bestraten, que destaca
que les edificacions també conta-
minen i que hi ha molta feina per
fer. Com també hi ha molta feina
per fer a peu de carrer. “Hem de

desasfaltar la ciutat”, demana Beu-
ter, que explica que l’asfalt és un pa-
viment que captura més tempe-
ratura. “Podríem tenir paviments
molt més filtrants, que a banda de
regenerar el cicle de l’aigua redu-
eixen la temperatura”, detalla. 

SUPERILLES (I SUPERDEBATS)
Alguns d’aquests paviments, com
les llambordes, s’han recuperat
en alguna superilla de Barcelona.
Concepte de moda, com el de l’ur-
banisme tàctic, que ha acaparat
els debats urbanístics de l’etapa
Colau al consistori de la capital
catalana. “Hi ha actuacions tàc-
tiques, no urbanisme tàctic”, s’a-
fanya a puntualitzar Matilla quan
surt aquesta qüestió a la conver-
sa. “Són un instrument, no un ob-
jectiu en si mateix”, afegeix.

Què en podem dir, des d’una
òptica professional? Ho pregun-
tem a Beuter, que valora que és
“una eina reversible, barata i que
permet equivocar-se”. Hi està d’a-
cord Bestraten, que apunta que
“permet avaluar, amb un cost
baix, transformacions més sòlides”.
Ara bé, la presidenta de la demar-
cació de Barcelona del COAC des-
taca que, com que s’ha dut a ter-
me una actuació tan generalitza-
da, “ha fet la sensació que Barce-
lona estava en obres”. “Entre l’ac-

tuació ràpida i la definitiva potser
hauríem d’intentar que la provi-
sionalitat sigui de segon nivell,
amb solucions més cuidades estè-
ticament”, proposa Bestraten. “Al-
gunes coses, com les barreres New
Jersey grogues, no és el que més
ens hauria agradat a cap de nos-
altres, però era l’única solució pos-
sible tan ràpida. Han estat actua-
cions que ens han permès avançar,
per exemple cap a la pacificació i
les superilles”, replica Matilla.

Superilles. L’altre gran focus
de debat. Se n’ha parlat molt i se
n’ha escrit més, sobretot des de
l’òptica de la mobilitat. “El cotxe
només suporta el 20% dels des-
plaçaments i, en canvi, ocupa el
60% de l’espai públic. Això és una
injustícia”, critica l’arquitecte en
cap de l’Ajuntament de Barcelo-
na, que alhora admet que molts
dels canvis que es persegueixen
amb les superilles superen les
fronteres administratives de la ca-
pital catalana i requereixen una
mirada metropolitana que apor-
ti solucions més globals. En ter-
mes d’urbanisme, però també
de mobilitat, és clar.

UNA CIUTAT DE CIUTATS
Que el Bicing s’acabi a Barcelona,
que el bus H12 no arribi a l’Hos-
pital de Bellvitge... Són realitats

difícils de comprendre per la ciu-
tadania i que il·lustren el que en
paraules de Matilla és un “dèficit
col·lectiu de mentalitat metro-
politana”. “No pot ser que les ciu-
tats es donin l’esquena quan en
realitat les fronteres es podrien re-
cosir de manera força senzilla. La
mirada metropolitana la predica
tothom, però a l’hora de la veri-
tat, cadascú acaba fent el que li in-
teressa per a la seva ciutat i els
seus votants”, lamenta Bestraten.
“Malauradament, el marc admi-
nistratiu és la cotilla que acaba
conduint totes les administra-
cions municipals a una mentali-
tat executiva de caràcter local”,
contesta l’arquitecte en cap de l’A-
juntament de Barcelona.

I això ens porta a parlar de la
possible institucionalització o no
de la regió metropolitana i de la
necessitat que aquesta mentalitat
regional penetri en la ciutadania.
Perquè, “al final, la ciutat la fem les
persones”, resumeix Beuter. I en
aquest cas, la nostra és una ciutat
de ciutats que, per ara, continua
buscant l’equilibri de manera poc
equilibrada.

Un reportatge
d’Arnau
Nadeu

“A Barcelona tenim una agenda urbana ambiciosa,
contemporània i actualitzada, mentre que Madrid
continua amb una agenda caducada”, diu Matilla

XAVIER MATILLA
“El cotxe només
suporta el 20% dels
desplaçaments i ocupa
el 60% de l'espai públic.
Això és una injustícia”

SANDRA BESTRATEN
“Tothom predica la
mirada metropolitana,
però cadascú acaba
fent el que li interessa
per a la seva ciutat”

MANUEL S.V. BEUTER
“L'urbanisme per si sol
no ho pot resoldre tot 
i tampoc se li pot exigir,
però sí que pot ser un
facilitador de canvis”
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ANIMALS4L’Ajuntament con-
tinua buscant, encara sense èxit,
la platja adequada per permetre
l’entrada de gossos. 

La possibilitat de situar l’es-
pai per a aquestes mascotes a la
platja de la Marina es va esvair
aquest dilluns, quan l’alcalde
Rubén Guijarro i un grup de re-
gidors van visitar el barri de la
Mora per donar explicacions a
uns veïns que s’havien mobilit-
zat a les xarxes socials per mos-
trar la seva oposició a la idea:
“La platja de la Marina és molt
petita i, si s’havia de dividir per
fer la zona de gossos, ens que-
dàvem sense platja”, assegura
Teresa García, membre de l’AV
de La Mora. 

García insisteix en el fet que
el problema mai ha estat la pre-
sència dels gossos: “Molts veïns,
dels que van anar a parlar amb
l’alcalde, en tenen, de gossos”. El
problema, diu, és la falta d’espai.
La proximitat amb Sant Adrià i
el tancament per contaminació
de la platja del Litoral fan que la
petita platja de la Marina, es-
trenada fa un any, s’ompli no no-
més dels veïns de La Mora, sinó
de persones que venen des de
Sant Adrià o des del barri de
Sant Roc, explica García. 

Per la seva banda, l’Ajunta-
ment assegura que continuen
avaluant altres possibles ubica-
cions: “És un servei necessari i
que respon a una demanda d’u-
na part de la societat”, asseguren
fonts municipals. Quan es por-
ti a terme, serà la primera de Ba-
dalona. El consistori afirma que
si encara no s’ha trobat l’em-
plaçament adequat és perquè
“s’ha de fer de forma curosa, ben
gestionada i compatible amb la
resta d’usos de la platja”.

Mentrestant, els badalonins
que vulguin passejar amb el seu
gos a la platja hauran d’anar a la
de Can Teixidor, al Masnou.

La platja per a
gossos no serà 
la de la Marina

HABITATGE4Els tècnics muni-
cipals van fer dimarts una nova
inspecció per analitzar l'evolució
que ha tingut l'estructura de l'e-
difici del carrer Granada que es va
esfondrar ara fa quatre mesos. Un
dels veïns afectats, en Miguel
Agüera, estava present en el mo-
ment de la inspecció: “Els tècnics
que van venir em van dir que hau-
rien de tirar a terra tot l’edifici, i
que s’hauria de fer abans de l’a-
gost, perquè venen vacances”. 

Agüera acusa el govern mu-
nicipal de falta total d’empatia:
“L’Ajuntament deia fa quatre
mesos que, si apuntalàvem, ja
podrien entrar la majoria de ve-

ïns a viure, i ara ens diu que l’e-
difici està en ruïnes. Tenim la
sensació que en quatre mesos no
han fet res per assegurar l’edifi-
ci i ara ja és massa tard”. 

El consistori, per la seva ban-
da, assegura que els veïns “poden
tenir la seguretat que l’Ajunta-
ment estarà al seu costat per
ajudar-los”. Expliquen també
que estan esperant les conclu-
sions de l’informe, fruit de la
inspecció de dimarts passat, de
manera que no es pot confirmar
que l’edifici hagi d’anar a terra. 

A l’espera dels resultats de
l’informe, l’angoixa i la por que
estan vivint els veïns de l’edifici

s’aguditza quan recorden que
van perdre 25.000 euros, esta-
fats per una persona que mai va
fer l’obra acordada “Ens va cos-
tar molt reunir aquells diners,
però ara només penso a tenir
casa”, diu Agüera. 

Fa quatre mesos que ell i
cinc  famílies més de la finca vi-
uen en un hotel a prop de la Vall
d’Hebron, on no disposen de
cuina: “M’estic deixant el sou en
dinar i sopar, i començo a patir
crisis d’ansietat”, afirma. Da-
vant de la possibilitat que en-
derroquin l’edifici, Agüera és
taxatiu: “Si tiren el bloc a terra,
ho hauran de fer amb mi a dins”.L’esfondrament va tenir lloc el 10 de març. Foto: Albert Segura/ACN

“Si tiren el bloc a terra, 
ho hauran de fer amb mi a dins”
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Una cinquantena de pisos
públics per a gent gran

HABITATGE4L’alcaldessa Nú-
ria Parlon va inaugurar el passat
dijous la primera promoció d’ha-
bitatge públic per a gent gran de
la ciutat. S’han construït 48 ha-
bitatges per a persones majors de
65 anys, en règim de lloguer
protegit. Parlon va lliurar els
clauers a les persones benefi-
ciàries i va definir la iniciativa
com a “un projecte estratègic, di-
rigit a millorar la qualitat de

vida de la gent gran, fomentar la
seva autonomia, la interrelació
social, i a garantir un envelliment
actiu”. L’Ajuntament ja ha iniciat
la licitació de les obres per cons-
truir també un centre de dia a la
planta baixa. La promoció comp-
ta amb 5.375 metres quadrats
distribuïts en tres plantes, una
zona enjardinada exterior i ser-
veis de consergeria, neteja i
manteniment de l’edifici.

Emprenedona formarà 40
dones per liderar negocis

EMPRENEDORIA4La segona
edició d’Emprenedona, el pro-
grama adreçat a empresàries i
emprenedores de Santa Coloma
i Sant Adrià, es presentarà demà
divendres a la Ciba, l’espai de re-
cursos per a dones, innovació i
economia feminista de Santa
Coloma. L’acte comptarà amb la
presència de l’alcaldessa Núria
Parlon i la seva homònima a
Sant Adrià, Filo Cañete. El pro-
jecte Emprenedona haurà de

beneficiar 40 dones empresàries
i emprenedores dels dos muni-
cipis, amb l’objectiu de potenciar
la creació i consolidació de ne-
gocis liderats per dones, i així
empetitir l’escletxa de gènere.

El programa Emprenedona
comptarà amb formacions en co-
neixements financers, jurídics,
laborals i també en comunicació
personal i el vessant social del
negoci. Està previst que s’allar-
gui fins al mes de desembre.

MEDI AMBIENT4Novetats en la
renaturalització del riu Besòs al
seu pas per Santa Coloma. El Mi-
nisteri per a la Transició Ecolò-
gica i el Repte Demogràfic fi-
nançarà amb més de tres milions
d’euros la segona fase del pro-
jecte de renaturalització del riu
i la creació del Refugi per a la
Biodiversitat al Besòs. Els diners
provenen del Pla de Recupera-
ció, Transformació i Resiliència,
un dels programes estrella dels
fons europeus Next Generation. 

Les obres de renaturalització
van començar el mes de gener, i
busquen millorar la qualitat am-
biental de l'espai fluvial i per-
metre un desenvolupament de la
biodiversitat de flora i fauna al
riu Besòs: “El futur de les ciutats
ha de ser sostenible, o no serà”,
va declarar l’alcaldessa Núria
Parlon en un comunicat. 

L’estratègia de renaturalit-
zació del riu passa també per po-
sar en marxa espais educatius,
d’estudi i observació i activitats
de divulgació científica. En
aquesta línia, fa dues setmanes,

la Universitat de Barcelona sig-
nava amb el consistori el conve-
ni pel seguiment científic de tot
el procés de renaturalització.

L’aposta més destacada de
tot el procés té a veure amb la
creació del Refugi de Biodiver-
sitat, un corredor ecològic d’es-
pais naturals que connectarà la
Serra de Marina amb el litoral.

Tindrà una bassa, dos aigua-
molls i un prat fluvial.

MÉS OCELLS QUE MAI
La Diputació va informar di-
lluns que precisament al Parc
Fluvial del Besòs s’han trobat
aquest mes de juny 21 espècies
d’ocells, la xifra més alta des de
la seva creació.

El Parc Fluvial del Besòs al seu pas per Santa Coloma. Foto: Ajuntament

Tres milions d’euros més 
per a renaturalitzar el Besòs

Estiu a la fresca |Més de 140 activitats gratuïtes
Fins al 28 d’agost, 15 espais de la ciutat acolliran enguany les propostes de l’Estiu a la
fresca. Durant la presentació del darrer dimecres, l’alcaldessa Parlon va dir que són

activitats “pensades per a tothom que no marxi de vacances i es quedi a la ciutat”.
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Col·laboració policial a la
desembocadura del Besòs

INCIVISME4Un contingent co-
ordinat de Policia Local, Agents
Rurals, Mossos d’Esquadra i
agents de la Guàrdia Civil va fer
una actuació el passat dijous 30
de juny a la desembocadura del
riu Besòs. L’objectiu era frenar
l’incivisme a la desembocadura.
L’afluència de persones ha aug-
mentat en aquesta zona, que
està restringida al públic, i és ha-
bitual veure-hi persones bany-

ant-se, passejant o pescant, ac-
tivitats prohibides totes elles a la
desembocadura del riu. 

Les persones que circulin
per la zona d’accés restringit o
hi pesquin, i les persones que
portin els gossos deslligats tam-
bé al Parc Fluvial seran sancio-
nades. L’actuació del passat di-
jous serà la primera d’un segu-
it d’accions conjuntes que es re-
petiran un cop al mes.

El serial del Beach Festival
acaba amb retrets creuats

MÚSICA4Finalment, i després
d’haver-lo suspès 24 hores abans
l’Ajuntament de Sant Adrià, el
Barcelona Beach Festival es va
acabar celebrant dissabte passat
a la Platja del Fòrum i el Parc de
La Pau. El problema es va solu-
cionar després que l’Ajuntament
i els bombers arribessin a un
acord. L’Ajuntament va rebre la
documentació necessària per
part dels organitzadors, l’em-
presa Live Nation, el dia 22 de

juny, mentre que el termini per
presentar-la havia acabat el dia
10 de juny, explica el consistori.
Aquesta documentació és l’in-
forme de Prevenció, Extinció
d’Incendis i Salvaments de la Ge-
neralitat. Live Nation, tanmateix,
assegura que l’enviament d’a-
quest informe al cos de bombers
és responsabilitat única de l’ad-
ministració que acull l’esdeve-
niment, en aquest cas, l’Ajunta-
ment de Sant Adrià.

AUDIOVISUAL4La transforma-
ció del recinte de les Tres Xe-
meneies en un complex d’em-
preses audiovisuals tira endavant
amb algun obstacle. Dijous pas-
sat, i a petició dels ajuntaments
de Sant Adrià i Badalona, la Ge-
neralitat va convocar regidors
d’ambdós consistoris  per expli-
car les bases del que haurà de ser
el Hub Digital, de l’Audiovisual
i del Videojoc, anomenat Cata-
lunya Media City. 

El Primer Tinent d’Alcalde de
Badalona, Àlex Montornès, va
assistir-hi i va assegurar al pro-
grama Badalona Matíque hi ha
dos obstacles que s’han de salvar
per tirar endavant el Hub. El pri-
mer, l’entrada de la Generalitat
i l’AMB al Consorci Besòs, que va
quedar bloquejada al Ple muni-
cipal del dia 28 de juny per
l’abstenció del PP i de Guanyem. 

A banda, el Govern lliga la
creació del Hub amb l’aprovació
del Pla Director Urbanístic
(PDU) de les tres xemeneies,
previst per a la tardor: “Quan s’a-
provi el PDU es començarà a

buscar inversors”, assegurava
Montornès. Roger Hoyos, pre-
sident de la Plataforma per la
Conservació de les Tres Xeme-
neies, no està d’acord en vincu-
lar el PDU amb els nous usos de
l’antiga central tèrmica: “Am-
bientalment, no té sentit cons-
truir un barri nou a la zona, el
que s’ha de fer és un gran parc”. 

Des de la Plataforma exigei-
xen més informació: “Fa temps
que demanen que els promotors
es desplacin i ens expliquin què
s’hi vol fer a les Tres Xemeneies”.
Montornès assegurava, tanma-
teix, que hi haurà una segona
trobada al setembre, oberta al
públic, per detallar la proposta
del Hub a la societat civil.

Les Tres Xemeneies acolliran empreses audiovisuals. Foto: Aj. de Barcelona

Tímids avanços per al Hub
Digital de les Tres Xemeneies

Platja del Litoral | Treballs previs a la descontaminació
L’Alcaldessa Filo Cañete va anunciar ahir al seu perfil de Twitter que l’Estat, a través de

l’empresa EMGRISA, ja ha començat els treballs previs a la descontaminació de la platja
del Litoral: “Comença el replanteig dels punts de mostratge de la sorra”, va dir.
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Tiana tindrà la seva marca 
de vi de la Vinya d’en Frutus

AGRICULTURA4L’Ajuntament
llogarà els terrenys de l’antiga vi-
nya d’en Frutus, de gairebé tres
hectàrees, per conrear-hi ceps i
recuperar la vinya a la població:
“Tenim un passat agrícola vin-
culat a la vinya que s’ha anat per-
dent. Ara constatem un interès
creixent en tornar-les a culti-
var”, assegura l’alcalde Isaac Sal-
vatierra en un comunicat. 

El terreny és de titularitat
municipal i actualment es troba
en desús. La durada del contra-
cte de lloguer serà de 40 anys i
no es preveu que sigui produc-

tiva fins al tercer any. Serà a par-
tir d’aleshores, quan la vinya
sigui productiva, que l’arrenda-
dor haurà de cedir 300 ampolles
cada any al consistori, que tindrà
així una marca de vi pròpia de la
Vinya d’en Frutus.

La finalitat de la proposta de
cultiu és que el vi es comercialitzi
com a Denominació d’Origen
(DO) Alella, la més petita del
país. El consistori afirma que les
vinyes dinamitzaran l’economia
de la zona i que, de manera na-
tural, faran la funció de tallafoc
contra incendis forestals.

MONTGAT4L’any 2022 aca-
barà amb el passeig marítim de
Montgat tal com va començar,
amb les obres d’ampliació atu-
rades, segons informa l’Àrea
Metropolitana de Barcelona.
L’Ajuntament va explicar a
principis d’aquesta setmana
que les obres del nou passeig
marítim a la zona de la llotja de
pescadors no es reprendrien
mentre duri l’estiu. El motiu,
evitar que convisquessin les
obres amb la mobilitat pròpia
de l’estiu. 

La cronologia de l’obra d’am-
pliació del passeig marítim es re-
munta al 28 d’octubre de 2021,
data en què van començar les
obres. Les primeres tasques van
consistir en excavacions en un
talús existent per fer espai per
col·locar el nou edifici de l'esco-
la de vela. Va ser aleshores quan
va aparèixer el material conta-
minat i quan es van aturar les
obres, el 31 de desembre. 

Durant els següents mesos es
van tapar els terrenys excavats
per impedir que la pluja i es va

fer un tancament perimetral per
impedir-ne l’accés. L’AMB as-
segura que van realitzar les ana-
lítiques i els estudis per estimar
la contaminació real durant el
primer trimestre de l’any. 

El passat dimarts 5 de juliol,
l’AMB va presentar a l’Agència
de Residus de Catalunya (ARC)
tres documents definitius: l’a-
nàlisi de la qualitat del sòl, l’a-

nàlisi de riscos a tercers i la
proposta de neteja. 

A l’espera de la validació d’a-
quests informes per part de
l’ARC, l’Àrea Metropolitana in-
forma que farà una proposta de
descontaminació que preveuen
licitar cap a la tardor. L’AMB
preveu, doncs, que les obres es
reprenguin a finals d’aquest any
o principis del que ve.

La presència de sòls contaminants va aturar les obres. Foto: Aj. de Montgat

Sense l’ampliació del passeig
marítim fins a l’any vinent

Imatge dels terrenys que es recuperaran per a vinya. Foto: Aj. de Tiana

Tiana | Aprovats els pressupostos
El ple de dimarts va aprovar el pressupost d’enguany amb els vots a favor

de Junts per Tiana, PSC i Junts per Catalunya i en contra d’ERC i la
regidora no adscrita. El pressupost ascendeix als 10,6 milions d’euros
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Esports

"La persona que m'ha donat
més oportunitats i confiança al
bàsquet és qui m'ha fotut més
esbroncades, i totes merescudes.
Quan va arribar al Joventut Les
Corts com a director tècnic, Jau-
me Zamorano va veure alguna
cosa en mi i va voler que l'ajudés
al primer equip i, el curs següent,
que també dirigís el sènior B fe-
mení", recorda Marc Roset (Bar-
celona, 1992), sempre agraït al
seu mentor, de qui admira la
seva manera de dir i fer les co-
ses". "En Jaume t'ajuda a obrir
més els ulls i veure de què ets ca-
paç", amplia el nou director tèc-
nic del Draft Gramenet.

Metòdic, empàtic i inquiet,
Roset compaginarà el seu càrrec
amb el d'ajudant al primer equip,
de Copa Catalunya, de Toni Sáez,
a qui retrata com algú que "sap
escoltar, té les idees clares i és
molt exigent, sobretot amb ell i
després amb les jugadores. És
una actitud que m'encanta". Dani
Vidal serà l'altre ajudant al sènior.
Els tres s'entenen a la perfecció.

Fins ara Roset, que ha estat
jugador, preparador físic, primer
tècnic i ajudant, no havia tingut
l'oportunitat d'assumir la direc-
ció tècnica mai. No es va pensar
gaire l'oferta del conjunt colo-
menc. Fa anys que es mou per
les persones que formen part
d'un projecte, les seves idees i
com treballen. Si hi ha connexió,
endavant. "Al Draft Gramenet
estem fent una bona feina con-
junta. Han estat mesos de mol-

tes reunions, veure jugadores,
parlar amb entrenadors i entre-
nadores, i prendre decisions",
enraona l'eixamplenc, que sem-
pre ha viscut al barri de Sant An-
toni i sembla d'aquelles persones
que reconeix els mèrits de la res-
ta. "Toni Sáez està construint un
equipàs i ara cal aconseguir que
funcioni i faci feina conjunta-
ment per arribar el més amunt
possible i poder estar entre els
quatre primers i aspirar a l'as-
cens a Lliga Femenina 2. No ens
posem cap sostre", afegeix.

Només continuen al grup
Clara Hernández i Merche Car-
rillo, i Anna Gamarra, fitxatge es-
trella de la categoria procedent
del Lima Horta Bàsquet, de Lli-
ga Femenina Challenge, encap-
çala les novetats anunciades:
Lara Sánchez (Joventut Les
Corts), Queralt Mascort i Clara
López (Basket Almeda), Marta
Colàs (SESE), i Joana Navarro i
Jana Serrano (CB Roser). Juga-
dores "joves i talentoses" que en-
caixen en la idea del cos tècnic
"d'equip molt intens i agressiu
que defensi al màxim i tingui
molt clar a què volem jugar".

RENOVACIÓ QUASI TOTAL 
"A més de fer una renovació ga-
irebé total d'un primer equip
que en els últims anys no esta-
va funcionant, volem revitalit-
zar els equips de formació i
que el club en recuperi el volum
que havia tingut en el passat. I,
a poc a poc, anar traient juga-
dores de Santa Coloma", amplia
Roset. És, per tant, un projec-
te a mig i llarg termini.

Serà la segona experiència de
Roset amb Toni Sáez, que tam-

bé el va trucar perquè fos el seu
ajudant al sènior B de Copa Ca-
talunya del Bàsquet Femení Sant
Adrià i l'entrenador de l'infantil
Interterritorial: "Va ser un curs
molt bo esportivament parlant,
i molt dur pel coronavirus, que
ens va exigir fer tot el possible
perquè les jugadores mantingu-
essin el ritme, la intensitat i el ni-
vell sense saber quan comença-
ria la competició. Després, l'e-
quip va competir molt bé i vam
caure a les semifinals de la Final
a Vuit de Copa contra un CB
Lleida que tenia un gran equip".

Després del complicat des-
enllaç, amb la sortida de les ju-
gadores i el cos tècnic del club,
Roset sentia que necessitava
un descans com a entrenador i
la pausa va durar fins que va ac-
ceptar la proposta d'Albert Vall-
dosera, director tècnic de l'AE
Bàsquet Pratenc: "Feia anys
que em deia hi anés perquè hi

estaria molt bé i no es va equi-
vocar. És un gran club amb
persones molt involucrades,
enèrgiques i que volen fer molt
bé les coses". Primer Roset va
ser ajudant de Valldosera en el
primer equip masculí i va aca-
bar dirigint el sènior femení.

Patricia Costas és qui li va
transmetre "la passió" per les
banquetes a l'eixamplenc: "La
Patri em va ensenyar que el
bàsquet és molt més impor-
tant en la formació d'una per-
sona del que creiem". Costas el
va entrenar al Col·legi Leston-
nac, on Roset va estudiar dels 3
als 18 anys, va començar a jugar
i va patir un dels capítols més
durs de la seva vida. "Em van
haver d'operar per una luxació
d'espatlla i em vaig perdre tot
un any", recorda. El desenllaç,
però, va marcar la seva carrera:
Costas li va oferir ser ajudant
d'un infantil de primer any

masculí de l'entitat, "on vaig
descobrir que m'agradava la
faceta d'entrenador".

L'entrevistat va jugar amb els
seus amics al Col·legi Lestonnac
i després, un curs al Club Bàs-
quet Pedagogium, també ei-
xamplenc, "una entitat que no-
més tenia equips sèniors i on ens
ho vam passar bé", i una altra
temporada al CB Ciutat Vella, en
què "ens van donar totes les fa-
cilitats perquè continuéssim ju-
gant junts i gaudint del grup
humà que havíem construït".

ULLS D’ENTRENADOR 
"Més tard, ens vam acabar se-
parant i la majoria va penjar les
sabatilles", explica. Ell i un al-
tre amic, Nando Brossa, van
marxar al CB Ramon Llull per-
què els venia de gust competir
en una categoria "una miqueta
superior". Després de la seva se-
gona temporada al club, amb 21
anys, Roset va tancar la seva
etapa a la pista. Es va adonar
que ja veia més el bàsquet amb
ulls d'entrenador. "Al Joventut
Les Corts van començar a apos-
tar per mi i m'atreia més dirigir
que jugar... Vaig prendre la de-
cisió correcta!", celebra.  

Parla del club de la seva vida.
Deu cursos i mil ensenyances que
sempre tindrà al cor. Hi va ater-
rar sent "un adolescent que es
creia que ho sabia tot i va des-
cobrir que era tot el contrari".
"M'hi vaig deixar l'ànima mirant
i preparant entrenaments, ana-
litzant jugadores... Quan les
amistats sortien de festa, jo pen-
sava en altres coses. Els caps de
setmana a les vuit del matí ja es-
tava al pavelló", recorda, orgullós. 

Toni Delgado
SANTA COLOMA

LamiradadeMarc Roset
» Amb passat al Bàsquet Femení Sant Adrià, Roset és el nou director tècnic del Draft Gramenet 
» “L’equip ha de ser molt intens i agressiu, defensar al màxim i tenir molt clar a què volem jugar”

Marc Roset, amb la samarreta del Draft Gramenet. Foto: G.M.

Bàsquet | La Penya de cadira de rodes jugarà a Divisió d'Honor
El Club Joventut Badalona de cadira de rodes competirà a la màxima competició estatal 

el curs 2022-2023 després que la Fundación Vital Zuzenak hagi renunciat a la seva plaça 
i la Federación Española de Deportes de Personas con Discapacidad Física li hagi ofert.
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Quantes vegades hem sentit a dir que Ma-
llorca és un paradís? No hi ha dubte que
ho és. Preciosa, captivadora, amb aigües
cristal·lines i turqueses, molt fotogèniques.
Però no tothom que hi viu pot gaudir dels
plaers de la vida vacacional. No tothom
que hi viu es pot delectar amb els fruits
que els seus arbres florits atorguen.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Paradís
Sergio Baos

“És un àlbum molt Miqui Puig, però tam-
bé és molt contemporani per les eines que
fem servir”. Així va descriure el cantant Mi-
qui Puig el seu setè disc en solitari, en una
entrevista concedida a l’ACN. Sota el títol
Miqui Puig canta vol. 7 (Primavera La-
bels), l’artista aplega nou cançons de
“pop de pista de ball” i col·labora amb Fer-
ran Palau i Queralt Lahoz, entre d’altres.

Música

El José, un ciutadà argentí que recent-
ment s’ha mudat a França amb la pare-
lla i la filla, coneix un nou veí. En un im-
puls, mentre escolta la peça de jazz Pe-
tite fleur, el mata. L’endemà, però, se’l tro-
ba i veu que està més sa que mai. Deci-
deix matar-lo de nou. A partir d’aquí, la
rutina del José serà aquesta: cuidar del
seu fill, tenir cura de la casa... i matar el veí.

Pelis i sèries

Petite fleur
Santiago Mitre

Miqui Puig canta vol. 7
Miqui Puig

Festival Grec
Fins a 86 espectacles i més d’una cinquantena d’activitats

repartits per 55 espais de la ciutat. El Festival Grec s’ha
tornat a posar en marxa a Barcelona per omplir d’arts es-

cèniques els dies i les nits d’estiu. En aquesta 46a edició, el
Grec inclou figures destacades de l’escena internacional,

com el Conde de Torrefiel, Amir Reza Koohestani, Thomas
Ostermeier o Marlene Montero Freitas, entre d’altres.

També promou el teatre català, coproduint obres d’autors
com Jordi Prat i Coll, Marta Buchaca, Jordi Casanovas o

Llàtzer Garcia. Un festival que no us podeu perdre.

“Estic preparada per al Cruïlla”, piulava fa uns dies,
en català, Carolina Iglesias (Oleiros, Galícia, 1993),

anunciant la seva actuació al Cruïlla Comedy –festi-
val en el qual és cap de cartell– el 8 de juliol. Acom-
panyava el tuit amb un muntatge en què apareix
ella mateixa, uns calçots i una senyera amb l’escut
del Barça. Aquesta còmica, guanyadora del Premi
Ondas pel podcast Estirando el chicle, que fa de la
mà de Victoria Martín, s’estima Catalunya i ho de-
mostra sempre que pot escrivint (i parlant, encara
que sigui una mica) en català. També té molt bona
sintonia amb els noms més destacats de l’escena

humorística catalana, amb alguns dels quals com-
parteix cartell al Cruïlla, com Charlie Pee o Modgi.

Cal destacar que el cartell d’enguany del Cruïlla Co-
medy té una gran presència femenina. Precisa-

ment, Iglesias ha treballat molt per reivindicar el
paper de les dones en aquest món.

C A R O L I N A  I G L E S I A SQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una de les còmiques de moda
Ha guanyat l’Ondas pel podcast ‘Estirando el chicle’

Famosos

Ser cap de cartell del Cruïlla Comedy
És la secció del festival Cruïlla dedicada a l’humor

És molt estimada
Malgrat les crítiques masclistes, li arriba molt de suport

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Barcelona, 1382. La Francesca és una noia
cristiana de quinze anys que ajuda la seva
àvia Bonanada a fer de llevadora. L’àvia li
ensenya els secrets de l’ofici i la introdu-
eix en el domini de les plantes remeieres,
però ella no en té prou, i malgrat que viu
en un entorn molt humil, té la ferma de-
terminació de convertir-se en metgessa
i cirurgiana. Premi Nèstor Luján.

Llibres

Francesca de Barcelona
Laia Perearnau

|Arcadegeddon
Una experiència cooperativa, en format multijugador, que s’adapta als

diferents ritmes de joc. Arcadegeddon, per a PC, PS, Switch i Xbox. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

DE 0 A 3 ANYS

L’exposició ha de ser de menys de mitja hora diària i la 
introducció en el món digital ha de ser progressiva i acompanyada

DE 7 A 12

DE 4 A 6

ADOLESCENTS

E S T I L S  D E  V I D A

i INFÀNCIA

L’edat de començar a fer servir aparells tecnològics cada
cop s’avança més. No és estrany veure nens que s’entrete-
nen jugant amb una tauleta mentre els pares sopen, o

adolescents que són autèntics experts i estrelles de les xarxes.
Tenint en compte això, i sabent que no és fàcil saber gestionar
la relació dels fills amb els mòbils, des del Canal Salut de la Ge-
neralitat fan recomanacions en funció de l’edat de la canalla. 

En la primera franja d’edat que estableixen, de 0 a 3 anys, la
directriu és clara: cal evitar que infants tan petits estiguin expo-
sats a cap mena de pantalla. Entre els 4 i els 6 anys, l’exposició ha
de ser de menys de mitja hora diària i la introducció en el món
digital ha de ser “progressiva i acompanyada”. També ho ha de
ser dels 7 als 12 anys, una franja en què s’han de fixar uns límits
“molt clars” i s’ha de fer que els nens desconnectin de les panta-
lles abans de sopar i anar a dormir. Finalment, l’etapa més com-
plicada és l’adolescència, quan cal vigilar que l’ús de pantalles no
afecti negativament la salut, la convivència o el rendiment aca-
dèmic. Cal respectar la seva intimitat i autonomia, però establir
pactes i fomentar la responsabilitat i l’oci sense pantalles.

Mòbils, infància i adolescència

La recomanació és clara: cal evitar que infants 
tan petits estiguin exposats a cap mena de pantalla

Les claus

S’han de fixar límits “molt clars” i s’ha de vigilar que 
desconnectin de les pantalles abans de sopar i anar a dormir

Cal respectar la seva intimitat i autonomia, però també
fomentar la responsabilitat i l’oci sense pantalles
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